

درجة استخدام المرشدين التربويين لشبكات التواصل الاجتماعي وعلاقته بالرضا المهني

لديهم

إعداد

لبنى خليل عمر عامر

إشراف

الدكتورة سهيلة بنات

الملخص

هدفت هذه الدراسة التعرف إلى درجة استخدام المرشدين التربويين لشبكات التواصل الاجتماعي وعلاقته بالرضا المهني لديهم، وقد أجريت هذه الدراسة خلال العام 2017/2016م. تكون أفراد الدراسة من (49) مرشداً ومرشدة في المدارس التابعة لمكتب المعارف في منطقة المثلث في فلسطين خلال العام الدراسي 2017/2016م. ولتحقيق أهداف الدراسة تم تطوير مقياس استخدام شبكات التواصل الاجتماعي، ومقياس الرضا المهني، وتم التحقق من دلالات صدقهما وثباتهما.

أظهرت النتائج أن درجة استخدام المرشدين التربويين لشبكات التواصل الاجتماعي كانت متوسطة، وأن مستوى الرضا المهني لدى المرشدين التربويين جاء ضمن المستوى المرتفع. وأظهرت النتائج وجود فروق ذات دلالة إحصائية في درجة استخدام المرشد لمواقع التواصل الاجتماعي ككل تعزى لأثر متغير الجنس وكانت الفروق لصالح الذكور، بينما لم تظهر فروق دالة إحصائية في درجة استخدام المرشد لمواقع التواصل الاجتماعي ككل تعزى لأثر متغيري المؤهل العلمي وسنوات الخبرة. كما أظهرت النتائج عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية في درجة الرضا المهني ككل تعزى لأثر متغيرات الجنس والمؤهل العلمي وسنوات

الخبرة. وعدم وجود علاقة ارتباطيه دالة إحصائياً بين درجة استخدام المرشد لمواقع التواصل الاجتماعي ككل وبين الرضا المهني لديهم.

وتوصي الباحثة بضرورة إجراء دراسات تبحث في العلاقة بين درجة استخدام المرشد لمواقع التواصل الاجتماعي ككل وبين الرضا المهني لديهم على بيانات أخرى في المجتمع الفلسطيني وإضافة متغيرات أخرى، وعلى شرائح مختلفة من المرشدين التربويين، ومقارنة نتائجها بنتائج هذه الدراسة.

The Extent of Educational Counselors Usage of Social Networks and Its Relation to Their Professional Satisfaction

Prepared by

Lubna Khalil Omar Amer

Supervised by

Dr. Suhaila Bnat

ABSTRACT

The study aimed to measure the extent of educational counselors usage of social networks and its relation to professional stratification. The study was implemented during the academic year 2016\2017. The Sample of the study consisted of (49) educational counselors at schools of knowledge in Palestine. To achieve the aims of the study, the researcher developed a Social Communication Networks Scale and A Vocational Stratification Scale. Validity and reliability for both scales were measured.

The results showed that the extent of counselors' usage for social networks was moderate. In addition, it was found that satisfaction among professional counselors was high. The results showed statistical significant differences in the extent of educational counselors usage for social networks as a whole due to the impact of gender differences and the difference was in favor of males. Moreover,

the results did not show statistically significant differences in the extent of educational counselors usage of social network as a whole due to the impact of educational qualification and years of experience. The results showed that there were no statistically significant differences in the extent of professional satisfaction as a whole due to the impact of gender, qualification variables and years of experience. It was also found that there is no a statistically significant correlation between the extent of educational counselors usage of social networks as a whole and their professional satisfaction.

The study recommends the need for implementing future studies examining the relationship between social communication networks and their relationship to professional stratification among other populations in the Palestinian society. It is also recommended to study other variables, using other educational counselors, samples and comparing their results with the ones reported in the current study.